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نامه سرگشاده توانگر؛ تندروها دنبال 
شیوه ای سخت تر از گشت ارشاد برای 

مقابله با بدحجابان هستند
دوقطبی سازی برای کاسبی 

رأی
مجتبــی توانگــر، نماینــده تهــران در مجلس 
شــورای اســلامی، در واکنــش به اظهــارات اخیر 
رئیــس کمیســیون فرهنگی  آقاتهرانی،  مرتضــی 
مجلس و نامه او درباره مسئله حجاب، در نامه ای 
سرگشــاده به جوانان جبهه پایداری، به سخنان او 
واکنش نشــان داده و از کاســبی رأی با تندروی در 
مســئله برخورد با مســئله حجاب گفته اســت. او 
نوشته است: آیا وقتی رهبر حکیم انقلاب می گویند 
مســئولان «برنامه دارنــد» و «کارهای خارج قاعده 
نبایــد انجام شــود»، حجــت را بر همــگان تمام 
نمی کند؟ اصرار بر این مســیر با چه انگیزه و هدفی 
صورت می گیرد؟ آیا خــلاف تدبیر نظام عمل کردن 
در مســئله مهم و حســاس حجاب که حضرت آقا 
نگرانی خود را از نقشــه دشمن اعلام کردند، واقعا 
دلســوزی بــرای حجاب و عفاف اســت یــا انگیزه 
دیگری دارد؟ درباره این مسئله بعدا بیشتر خواهم 
نوشت. این طیف ســوپرانقلابی (به تعبیر رهبری)، 
بیانات رهبری را آن گونه که بخواهد تفســیر به رأی 
می کند و با تکرار و تحریف، تلاش داشــته و دارد تا 
خودش را در نیروهای انقلابــی تثبیت کند. آخرین 
نمونه اش هــم بیانات رهبر فرزانــه انقلاب درباره 
حجاب و عفاف اســت که تفســیری بگیر و ببندی 
از آن ارائه می کنند. اما خدا را شــکر بیانات ایشــان 
به قدری روشن اســت که نه تنها چنین تفسیری به 
آن نمی چســبد بلکه رفتارهای خلاف قاعده، تقبیح 
شــده و از همه خواســته شــده با برنامه مسئولان 
پیش برونــد. آقایان اصرار دارنــد همه بدحجابان 
و کشــف حجاب کنندگان و هنجارشــکنان را با یک 
چوب برانند و با شــیوه ســخت تر از گشــت ارشاد، 
بگیرنــد و ببندنــد و از خدمــات اجتماعی محروم 
کنند. مطرح کردن بعضی شــعارهای تکفیری نظیر 
مــرگ بر بی حجاب و چنیــن نفرت پراکنی هایی چه 
تناســبی با ادبیات و بینش رهبر فرزانه در مواجهه 
با یک پدیده فرهنگی دارد؟ درحالی که مســئله این 
است که این حرام شرعی و سیاسی چگونه باید در 
جامعه اســلامی رعایت شــود؟ چقدر از آن باید با 
کار ایجابی پیــش برود، برای چه طیفی کار ایجابی 
و چه طیفی کار ســلبی. چه طیفــی تخلف انجام 
می دهند؟ چه طیفــی سازماندهی شــده عملیات 
می کنند و جــرم انجام می دهند و بــا هرکدام چه 
برخوردی باید داشــت؟ و اختلاف بعدی این است 
که شــیوه عمل چگونه باشد که هم بازدارنده باشد 
و هم بهانه ای مثل ماجرای مرحومه خانم مهســا 
امینی به دشمن ندهد که به شدت برای آن به تعبیر 
رهبر انقلاب برنامه ریزی کرده اســت. بنده از همه 
نیروهای انقلابی علاقه مند و دلســوز که احساسات 
انقلابــی و دینی دارند، خواهــش می کنم خوب به 
این بخشی که می نویســم دقت کنند و از دلسوزان 
آنها می خواهم که مرا مــورد نقد خود قرار دهند. 
بنابراین خیلی ســاده معلوم می شود کسانی دنبال 
رأی حرام هســتند که به جای پاســخ گویی در برابر 
وظایفــی که بر عهده داشــتند، خــلاف تدبیر رهبر 
حکیم انقلاب، با دوقطبی ســازی با نــام ارزش ها، 
دنبــال مشــارکت حداقلی و پیــروزی در انتخابات 
هســتند. این مسئله پروژه ای اســت که فقط درباره 

حجاب و عفاف صورت نگرفته است.

اطلاعیه مجمع تشخیص مصلحت نظام:
اتهام ارتباط اعضای مجمع با 

مافیای خودرو به تعامل ارکان 
نظام آسیب می زند

مرکز رســانه و روابط عمومی مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به ســؤالات و ابهامات در خصوص 
نظر هیئت عالی نظارت درباره واردات خودروهای 
کارکرده پاسخ داد. مصوبه مجلس شورای اسلامی 
در زمینــه واردات خودروهای کارکرده که شــامل 
انواع کشــنده ها، کامیون، اتوبوس، مینی بوس، ون 
و ســواری می شــود، در هیئت عالــی نظارت مورد 
بررســی قرار گرفــت و صرفــا واردات خودروهای 
کارکرده «ســواری» بــه دلیل مغایرت بــا بندهایی 
از سیاســت های کلی «حمایت از تولیــد ملی، کار 
و ســرمایه ایرانی»، سیاســت های کلــی «اقتصاد 
مقاومتــی» و همچنین سیاســت های کلی «برنامه 
هفتــم» با مخالفــت هیئت عالی نظــارت مواجه 
شــد که مجلس محترم شورای اســلامی، مصوبه 
خود را با حذف خودروهای «ســواری» از فهرست 
خودروهــای کارکــرده وارداتــی، اصلاح کــرد. در 
ضمن خاطرنشــان می شــود مصوبات هیئت عالی 
نظارت بر اجرای سیاســت های کلی، با رأی اکثریت 
اعضای هیئت صورت می گیرد و در مصوبه مربوط 
به واردات خودروهای ســواری کارکرده، اکثر قریب 
به اتفاق اعضــا هیئت بدان رأی دادند. لازم به ذکر 
اســت، هجمه و اتهامــات غیر اخلاقی نظیر تهمت 
ارتبــاط اعضــای هیئت عالــی نظــارت مجمع با 
مافیای خودرو! از ســوی برخی نمایندگان مجلس 
و رســانه ها، آســیب هایی را برای تعامــل فعال و 
برادرانه میان ارکان نظام و ایجاد تشویش و نگرانی 
در افکار عمومی جامعــه ایجاد می کند و دوری از 
این فضا و پاسخ مستدل به سؤالات، راهبرد مجمع 

تشخیص مصلحت نظام است.

 مهم ترین چالش های سالی که گذشت از نظر شما چه مواردی بود؟  .
ســال ۱۴۰۱ سال ویژه ای بود. این ســال را در شرایطی آغاز کردیم 
که ســال قبل از آن انتخابات داشتیم و دولت جدید مستقر شده بود. 
مهم تریــن موضوعی که برای همه فعالان عرصه سیاســی اهمیت 
داشــت، نحوه عملکرد دولــت جدید در حوزه معیشــت و اقتصاد 
بود اما اتفاقــی که رخ داد این بود که در حــوزه اقتصادی دولت به 
تعبیر خودش دســت بــه جراحی اقتصادی یا بــه تعبیر صحیح تر، 
مردمی ســازی یارانه ها زد. شاید از یک جهت اقدام شجاعانه ای بود؛ 
اما باید بســترهای لازم ایجاد می شد که به اعتقاد ما این اتفاق نیفتاد 
و همین دلیل باعث شد کشــور با چالش هایی مواجه شود که هنوز 
با آن دســت و پنجه نرم می کنیم. زمانی که دولت به این جمع بندی 
رســید که ارز ترجیحی باید حذف شــود، این حرف مبنای اقتصادی 
داشــت که بر چه اســاس باید کالاهای اساسی با ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی ارائه شود و اصلا مبنای این ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی از کجا 
آمده است؟ چراکه خودش در برخی موارد مبنای رانت و فساد بود. 
مجلس هم به عنوان راهکار پیشــنهاد داد دولت در ازای حذف ارز 
ترجیحی، ســبد معیشتی خانوارها را در بستر کالابرگ الکترونیکی بر 
اساس قیمت شهریور ۱۴۰۰ در اختیار خانوارها قرار دهد اما متأسفانه 
دولت از اجرای این قانون اســتنکاف کرد و شــاهد شــوک تورمی در 
کالاهای اساسی کشــور بودیم. در نتیجه اتفاق به گونه ای رقم خورد 
که ســرانه مصرف گوشت به یک ســوم کاهش یافت. البته نباید این 
اقدامات مثبت دولت ســیزدهم مبنی بر آب رسانی به مناطق حروم، 
فعال کردن بازارچه های مرزی و ارتقای ســطح روابط با کشــورهای 
همســایه را نادیده گرفت اما در کل بزرگ ترین چالش سال گذشته از 
حوزه اقتصادی شروع شد و به اتفاقات تلخ اجتماعی اواخر شهریور 
و پاییز ســال گذشته گره خورد و شاهد اعتراضاتی بودیم که اثرات آن 

هنوز هم باقی است.
 به اســتنکاف دولت از اجرای مصوبات مجلس در اجرای کالابرگ   .

الکترونیکی اشاره کردید. چرا نظارت جدی صورت نمی گیرد تا دولت 
به قوانین مجلس پایبند باشد و از آنها عدول نکند؟

مجری سیاست ها طبق قانون دولت است و مجلس  شأن نظارتی 
دارد. دولــت ابتدای امر اعلام نکرد کــه قانون را اجرا نمی کند، بلکه 
گفت به صورت پایلــوت این قانون را در یکی از اســتان های جنوبی 
(هرمزگان) اجرا می کند و هرگاه بســترهای آن فراهم شــد، آن را به 
سراسر کشــور تعمیم می دهد. اما عملا این اتفاق نیفتاد و روزبه روز 

سفره مردم کوچک تر شد.
 حرف مردم این است که اگر قرار باشد ما منتقد این سیاست های   .

غلط باشیم و مجلس هم فقط منتقد باشد، پس چه کسی قرار است 
این مشکلات را حل کند؟

این حرف درستی اســت. مجلس اهرم های نظارتی دارد که باید 
آنهــا را به کار بگیرد. مثل ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی مجلس درباره 
شکایت پارلمان از دولت در مواقع استنکاف از قانون، استیضاح، تذکر 
و سؤال. اما متأسفانه به دلیل مماشات برخی از اعضای هیئت رئیسه 
مجلس با دولت، از بین استیضاح های مطرح شده تنها یک استیضاح 
وزیر صمت، آن هم با ســختی بســیار اعلام وصول شد و در دستور 
کار قرار گرفت؛ اما در اقدامی عجیب آقای فاطمی امین با رأی بالایی 
که از رأی اعتماد اولیه اش هم بیشــتر بود، موفق شد در سمت خود 

باقی بماند.
 چه اتفاقی می افتد که وزرای ضعیف تا پای استیضاح می روند اما   .

عملا استیضاحی اتفاق نمی افتد؟
اگر مشخصا نظرتان درباره وزرای اقتصادی است، فارغ از ضعف 
یک وزیر، معتقدم شــاکله تیم اقتصادی آقای رئیسی انسجام لازم را 
ندارد. گاهی شاهدیم که تصمیمات، تصمیمات متناقضی است و در 
اجرا هم دچار مشــکل می شوند. شــما را ارجاع می دهم به سخنان 
یکی از اعضای تیم اقتصــادی دولت که زمان انتخابات خودش هم 
نامزد انتخاباتی بود. ایشــان پــول ملی را نشــان داد و وعده داد که 
می تواند ارزش پول ملی را بازگرداند، اما عملا این اتفاق نیفتاد و ارزش 
پول ملی باز هم کاهش یافت؛ بنابراین فارغ از ضعف یک وزیر، عدم 
انســجام و هماهنگی لازم میان تیم اقتصادی بیشتر تأثیرگذار است. 
علاوه بر آن معتقدم برخی موضوعات اقتصادی ما ریشــه سیاســی 
دارند. در حوزه سیاست خارجی و مراودات بانکی، تا نتوانیم چالش ها 
را حل کنیم صرفا با آمدن یا رفتن یک وزیر مشکلی حل نمی شود. اما 
این نافی مســئولیت مجلس نخواهد بود و با همین شرایط معتقدم 
افرادی وجود دارند که می توانســتند مفیدتر باشــند. اما هر زمان که 
بحث تغییر یک وزیر مطرح اســت، تلاش هایی می شــود این اتفاق 
نیفتــد. برخی دلیل عدم تغییر در کابینــه را تعامل با دولت معرفی 
می کنند که تا حدی قابل قبول است، اما مرزهای این تعامل هم باید 

مشخص شوند.
 می خواهم بدانــم چه اتفاقی می افتد کــه وزیر ضعیف تحت هر   .

شرایطی در مجلس استیضاح نمی شود؟
این اتفاق بیشــتر به دلیل مماشات برخی از اعضای هیئت رئیسه 
مجلس است. اما در بعضی استیضاح ها هم نماینده استیضاح کننده، 
ملاحظــات منطقــه ای دارد. اما وقتی بخشــی از ایــن ملاحظات و 
مشکلات منطقه ای توسط وزیر رفع می شود، نماینده دیگر ضرورتی 
برای استیضاح نمی بیند و خود به خود این موضوع منتفی می شود. 
البته این موضــوع مختص مجلس ما نیســت و در همه نظام های 

پارلمانی دنیا متأسفانه چنین مواردی وجود دارد.
  می توانیم اسم این کار را امتیازگیری نماینده از وزیر بگذاریم؟  .

اســم این کار را امتیازگیری نماینده از وزیــر نمی گذارم. واقعیت 
این اســت که توزیع فرصت ها و منابع در بسیاری از حوزه ها در کشور 
بر اساس عدالت نبوده است و طبیعی است که هر نماینده تلاش کند 

در عین حــال که نگاه ملی به موضوعات دارد، به حوزه انتخابیه خود 
هم نگاه ویژه تری داشــته باشد. در چنین شــرایطی ممکن است آن 
نماینده چنین تصمیمی بگیرد تا به واســطه کلیدزدن یک استیضاح، 
بــرای مردم حوزه انتخابیــه اش از امکاناتی اســتفاده کند. اما آنچه 
تاکنون باعث شده است استیضاحی در مجلس یازدهم به سرانجام 
نرسد، مشــمول این موضوع نمی شود و بیشــتر آن به نوع تعاملات 

هیئت رئیسه مجلس با دولت مرتبط است.
 گفته می شود آقای رئیسی استیضاح وزرای کابینه اش را خط قرمز   .

دولتش می داند و طبق توافق نانوشــته ای کــه بین مجلس و دولت 
وجود دارد، هرگاه استیضاح وزیری جدی می شود، رئیس جمهور قبل 
از اســتیضاح آن وزیر، خودش دست به تغییر می زند یا وزیر مربوطه 

استعفا می دهد. این موضوع را چقدر نزدیک به واقعیت می دانید؟
شنیده هایی مبنی بر این موضوع را داشته ام؛ اما اینکه گزاره هایی 
من را به این یقین برســاند، نــدارم. مهم تر از این توافقات نانوشــته، 
همــه ما ایرانیان میثاق مشــترکی به نــام قانون اساســی داریم که 
طبق آن قانون برای نمایندگان مجلس حقوقی قائل شــده اســت و 
مسئولیت های نظارتی بر دوشــش گذاشته که استیضاح یکی از این 
وظایف اســت؛ بنابراین بعید می دانم چنین توافق نانوشته ای وجود 
داشــته باشد و اینکه تاکنون استیضاحی در کابینه رخ نداده است، به 

دلیل همان مماشاتی است که هیئت رئیسه مجلس دارد.
 از چالش های سال گذشته گفتید، به نظرتان با توجه به مشکلاتی که   .

وجود دارد، مهم ترین موانع پیش رو در سال جدید چه مواردی است؟
مهم ترین چالش های سال گذشــته همان طور که گفتم، مباحث 
اقتصادی و معیشــتی، تورم لجام گســیخته، کاهش ارزش پول ملی 
و نحوه تعاملی بود که با ســایر کشــورهای دیگر داشتیم. علاوه بر آن 
اتفاقاتی رخ داد که بخشی از جامعه نسبت به برخی رفتارها معترض 
و منتقد بودند و به نوعی صدای اعتراض شان را بلند کردند تا به گوش 
مسئولان برسانند. البته در برخی موارد این صدای اعتراض از حالت 
قانونی خودش خارج شــد و برای کشور مشکلاتی ایجاد کرد. در این 
راستا تأکید می کنم که حتما باید مسئولان صدای اعتراض بحق مردم 
را بشــنوند و از طرفی مردم هم باید بدانند اعتراض شان باید از بستر 
قانونی پیگیری شود و هرگونه موج ســواری خارجی در این باره اصل 
مطالبــات مردمی را با چالش مواجه می کند؛ به همین دلیل اتفاقاتی 
رقم خورد که بسیار تلخ بودند. به هر حال معتقدم در نحوه تعاملی 
که با نسل جوان داریم، باید تغییراتی اتفاق بیفتد. در نحوه مطالبات 
جامعه باید بازنگری شود. هر زمان احساس کردیم از نقش و فعالیت 
سیاســی و اجتماعی مردم کاســته ایم، باید بدانیم اثرش را در جایی 
دیگر به نحو بدتری مشــاهده خواهیم کرد. مثــلا در انتخابات ۱۴۰۰ 
بخشــی از مردم در انتخابات شرکت نکردند و باید این تلنگر اساسی 
زده می شــد که چرا بخشــی از مردم پای صندوق های رأی نیامدند 
و این کاهش مشــارکت به چه دلیل بوده اســت؟ هــر زمان مردم از 
صندوق های رأی قهر کنند، این انرژی ممکن اســت در مســیرهایی 
رها شود که برای کشــور مضر است. همان طور که دیدیم، این اتفاق 
افتاد و باعث سوءاســتفاده دشمنان شد. در اینکه دشمنان ما جنگی 
ترکیبی علیه جمهوری اسلامی ترتیب دادند، هیچ شکی وجود ندارد؛ 
اما رهبری تعبیــری دارند و می گویند مگس در عرصه زخم فعالیت 
می کند و تا زخمی وجود نداشته باشد، مگس عرصه ای برای حضور 
ندارد. از این رو باید بدانیم که ذات دشــمن دشــمنی است؛ اما سؤال 
اینجاســت که هنر مســئولان و مدیران ما چه می شود؟ ما دراین باره 
چه کارهایی انجام داده ایم؟ با توجه به اینکه در طول ۴۳ ســال عمر 
جمهوری اسلامی همواره شاهد این دشمنی ها بوده ایم و فقط شکل 
آن دشــمنی عوض شده است؛  ما باید هنر مدیریتی داشته باشیم؛ اما 
از این هنر به درستی استفاده نکرده ایم؛ بنابراین بزرگ ترین چالش های 
سال جدید همواره همان مشــکلات اقتصادی و معیشتی و کاهش 
ارزش پول ملی اســت. متأســفانه در برخی کشورها که سال هاست 
جنگ داخلی را تجربه می کنند، تا این حد شــاهد ســقوط و کاهش 
ارزش پول ملی نبوده اند. ســقوط ارزش پول ملی به منزله ســقوط 
عزت ملی اســت و اعتماد به نفس جامعــه را از او می گیرد. علاوه بر 
مشکلات اقتصادی، چالش های اجتماعی است که باید برای مسئولان 
ما تلنگری باشد تا هم آنها صدای اعتراض مردم را بشنوند و هم مردم 
بدانند در قالب بستر قانونی مطالبات خود را پیگیری کنند تا وسیله ای 
برای سوءاستفاده دشمنان نشود و مثل آنچه اتفاق افتاد، به مام میهن 

آسیب نرساند.
 در راســتای این بخش از صحبت های تان، ضرورت پرداختن به   .

اصل ۲۷ قانون اساسی و حق تجمعات آزاد را چطور می بینید؟
بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی، حق تجمعات آزاد حق قانونی 
مردم است؛ اما هر بار که طیفی از مردم مراجعه کرده اند تا این بستر 
قانونی فراهم شــود و بتوانند تجمع قانونی داشته باشند، تاکنون این 
اتفاق نیفتاده اســت. مردم بارها معترض شــده اند که برای برگزاری 
اعتراضــات قانونی به مراجــع ذی صلاح مراجعــه کرده ایم؛ اما به 
ما مجوز تجمعات داده نمی شــود؛ در حالی که طبق قانون این حق 
اعتراض به شــرط اینکه مخل مبانی اســلام و مسلحانه نباشد، آزاد 

است!
بنابراین فکر می کنــم وظیفه مجلس در راســتای اجرائی کردن 
اصل ۲۷ قانون اساســی بسیار بااهمیت و خطیر است. البته می دانم 
کمیسیون های امنیت ملی و شــوراها و امور داخلی کشور در این باره 
جلســاتی با وزارت کشــور برگزار کرده انــد و امیدواریم نتیجه اش را 

به زودی مردم مشاهده کنند.
 زمانی که تنش هایی در جامعه ایجاد شــده بود، کمیســیون های   .

مربوطه مجلس در این زمینه وعده هایی دادند که پیگیر اجرائی شدن 
اصل ۲۷ قانون اساســی و آزادی تجمعات مســالمت آمیز از وزارت 

کشور هستند؛ اما اکنون که این تنش ها فروکش کرده است، عملا هیچ 
خبر جدیدی از این تلاش ها نیست و این دور و تسلسل ادامه دارد.

 ایــن نقد بحق و درســتی اســت و باید از طریق کمیســیون های 
مربوطه مجلس پیگیر ماجرا بود. به جد معتقدم کسانی که معترض 
هســتند، به رفتار منِ مدیر و تدبیرهای غلطی که مسئولان اجرائی به 
کار می گیرند، معترض اند. به برخی دوگانگی ها در رفتار و تبعیض ها 
معترض هســتند. ممکن اســت تعدادی هم با نظام مشکل داشته 
باشــند، اما قاطبه مــردم و معترضان تفاوتی بین نظــام و کارگزاران 
نظــام قائل اند. این را هم قبول دارم که نســل جدید برخی رفتارهای 
ما مســئولان را بر نمی تابد. مثلا درباره فضای مجــازی که این روزها 
پرحرف و حدیث هم شــده اســت، چطور می توانیــم فضای مجازی 
و پلتفرم ها و شــبکه های اجتماعی را فیلتر و محدود کنیم، اما خود 
مســئولان به آن دسترسی داشته باشــند و از  آن استفاده کنند؟ این 
رفتار دوگانه را چطور می توانیم برای جوانان توجیه کنیم؟ حتی دیده 
شده برخی نهادها تهدید می کنند که اگر کاربری در یک پلتفرم حتی 
مطلبــی را لایک کند، تحت پیگیری قضائی قرار می گیرد؛ در حالی که 
به اعتقاد من اگر قرار بر پیگیری قضائی باشــد، باید آن مســئولی که 
خودش این پلتفرم را فیلتر کرده اما دنبال تیک آبی و دیده شدن است، 
در مرحله اول تحت پیگرد قضائی قرار گیرد. نســل جدید نمی تواند 
این دوگانگی در رفتار را بپذیرد.  نکته دیگر، بحث «عدالت» است که 
شاه بیت انقلاب شکوهمند اسلامی ما بوده است، اما در برخی رفتارها 
و رویکردهای مسئولان این عدالت وجود ندارد. حتی در برخی مناطق 
محروم، فاصله شــاخص های توسعه انسانی به قدری زیاد است که 
مردم را عصبانی می کند. البته هیچ نگاه منصفی نمی تواند خدمات 
نظام جمهوری اســلامی را در جای جای کشــور زیر ســؤال ببرد، اما 
مناطقی هم وجود دارند که فاصله شــاخص توسعه انسانی آنها با 
نقاط دیگر کشور فاصله  ای زیاد دارد. اینجا می طلبد طبق اصل سوم 
قانون اساسی، توجه دستگاه های اجرائی را متوجه آن مناطق کنیم. 
بنابراین وقتی مردم ایــن رویکردها، چالش ها و فاصله ها را با عنوان 

بی عدالتی می بینند، قطعا در رویکرد و نگاهشان تأثیر دارد.
 کم لطفی اســت که به همه موضوعات ملی پرداخته شــود اما به   .

حوزه انتخابیه شما که یک منطقه خاص در کشور است، نپردازیم. در 
اعتراضاتی که شکل گرفت، شاهد اتفاقاتی در سیستان و بلوچستان و 
زاهدان بودیم. از منظر یک نماینده که پیگیر این ماجراها بودید، برای 

مخاطبان نتیجه پیگیری ها را بیان کنید.
ریشه جمعه خونین زاهدان ۱۴۰۱ به موضوعی که در چابهار اتفاق 
افتاده بود، برمی گردد. قتلی رخ داده بود و به واســطه آن از افرادی 
از جمله دختری بازجویی شده بودند. به محض اینکه از دختر جوان 
توســط فرمانده وقت نیروی انتظامی بازجویی شد، ادعا کرد از سوی 
فرمانده وقت نیروی انتظامی مورد آزار و اذیت قرار گرفته است. همان 
زمان بنده مراجع امنیتی و قضائی استان را در جریان قرار دادم تا این 
موضوع را پیگیری کنند و تیم هایی پیگیر ماجرا شــدند. در آن شرایط، 
تجاوز اثبات نشد اما تخلف مسئول مربوطه محرز و قرار شد برخوردی 
صورت گیرد. در این راستا، یکی از ائمه جمعه شهرستان های اطراف 
موضوع را از پشــت تریبــون نمازجمعه اعلام می کنــد که منجر به 
چالشی در اســتان می شود. بااین حال، این بخشــی از قضیه است و 
اتفاقی افتاد که باید مدیریت می شد اما در نحوه برخورد تأخیر افتاد. 
آنچه در هشــتم مهر ۱۴۰۱رخ داد، فاجعه بسیار بسیار دراماتیکی بود 
که استان سیستان و بلوچســتان چنین فاجعه ای را در طول تاریخ به 
خــود ندیده بود.   این یک نقطه عطف تاریخــی بود که باید از همان 
ابتدا ریشــه های آن دیده می شــد و ســعی می کردند از گسترش آن 
جلوگیری کنند. بلافاصله بعد از این اتفاق، مجمع نمایندگان اســتان 
سیستان و بلوچســتان پیگیری های متعددی انجام داد و با وزیر کشور 
و وزیر اطلاعات و اعضای کمیســیون امنیت ملی مجلس جلساتی 
تشکیل داد. حتی حضوری خدمت رئیس جمهوری رسیدیم و در بین 
مردم استان حاضر شدیم. اما متأسفانه احساس کردیم در بخشی از 
ساختارهای اجرائی صورت مسئله در حال تغییر و عوض شدن است. 
برخــی تصور می کنند بــا پاک کردن صورت ســؤال می توانند به حل 

مسئله کمک کنند.
 چه بخش هایی سعی در به انحراف کشیدن ماجرا داشتند؟  .

این کم کاری از ســوی برخی دستگاه های اجرائی از جمله وزارت 

کشور اتفاق افتاد. علاوه بر آن اتفاق بدی که افتاد، برخی مسئولان در 
مصاحبه هایی عناوین بدی به مردم استان سیستان و بلوچستان نسبت 
دادند و نمک بر زخم مردم پاشــیدند. در استان سیستان و  بلوچستان 
شــاید معاند داشته باشیم، اما هرگز تجزیه طلب نداریم. اصلا چیزی 
تحت عنوان تجزیه طلبی در بین مردم ما معنا ندارد؛ چرا که بالاترین 
مؤلفه های هویــت ملی - ایرانی در بین مردم سیستان و بلوچســتان 
وجود دارد. شــاید حتــی دُز ایرانی بودن مردم ایــن منطقه را بیش 
از ایرانی بودن شــما و سایر بخش های کشــور بدانیم. بنابراین چنین 
برچسب زنی هایی مردم استان را بیشتر ناراحت کرد. از این رو تا مدتی 
فقط از مجاری قانونی بدون اینکه مصاحبه ای داشته باشیم، موضوع 
را پیگیری کردیم. اما از آنجایی که به جای حل موضوع، صورت مسئله 
از ســوی برخی نهادها پاک شــد، کار به جایی رســید که دفتر مقام 
معظم رهبری ورود کرد و ایشــان هیئتی را به اســتان اعزام کردند و 
نشســت های متعددی برگزار کردند. در مصاحبه اخیری که نماینده 
ولی فقیه داشتند، به صراحت گفتند در آن شرایط ملتهب برخی سعی 
داشتند پالس های منفی و غلطی به مرکز ارسال کرده و صورت مسئله 
را پاک کنند، اما با حضور هیئت اعزامی تصمیمات خوبی گرفته شد. 
مهم ترین تصمیم این بود که عاملین و آمرین این اتفاقات در هر لباس 
و جایگاهی که هستند باید محاکمه شوند. البته این اتفاق هنوز نیفتاده 
اســت. افرادی هم که بی گناه در این ماجرا کشــته شدند، باید شهید 
تلقی شــوند که این اتفاق هم هنوز محقق نشــده است. تصمیمات 
دیگری از جمله تغییر اســتاندار و فرمانده نیروی انتظامی را شــاهد 
بودیم. همچنین فرمانده نیروی انتظامی چابهار را که نقطه شــروع 
بحران بود نیز محاکمه کردند. البته وقتی بنده به عنوان رئیس مجمع 
نمایندگان اســتان سیستان و بلوچستان و نماینده مردم چابهار به این 
نحوه برخورد از پشــت تریبون مجلس تذکر دادم، متأسفانه صحبت 
بنده را نیمه کاره گذاشــتند و تریبون من را قطع کردند. بعدها مدعی 
شــدند زمان من تمام شــده اســت، اما وقتی درخواست ویدئو چک 
کردم مشــخص شــد ۳۰ ثانیه از زمان من باقی مانده بــود. بنابراین 
تأکید می کنم هرگــز با پاک کردن صورت مســئله نمی توانیم به حل 
مســئله برسیم و با تخریب آژیر خطر هرگز نمی توانیم خطر را از بین 
ببریم. البته خوشبختانه تصمیمات خوبی را هیئت اعزامی دفتر مقام 
معظم رهبری گرفتند که با اجرائی شدن این تصمیمات، تا حدی داغ 
دل مردم ما التیام می یابــد. از طرفی مردم ما هم به خوبی می دانند 
که هیچ توســعه اقتصادی در بستر ناامنی محقق نخواهد شد. نکته 
درخور توجه اینکه سیستان و بلوچســتان با وجــود خدمات بی  بدیل 
نظام جمهوری اسلامی، هنوز از نظر شاخص های توسعه انسانی رتبه 
آخر کشور را دارد. بنابراین در ســرانه فضای آموزشی، سرانه فضای 
بهداشتی، اجرای طرح هادی، شاخص دسترسی به آب شرب، تعداد 
پزشک نسبت به بیمار، تعداد معلم نســبت به دانش آموز و ... برای 
اینکه بتوانیم تحولی در حوزه توســعه شاخص انسانی ایجاد کنیم، 
نیازمنــد حفظ آرامش و امنیت پایدار هســتیم اما امنیتی بر اســاس 

احترام به حقوق مردم استان.
 گفتیــد برخی تصمیمات هیئــت اعزامی دفتر رهبری در اســتان   .

سیستان و بلوچستان هنوز محقق نشده است. آیا پیگیر مسئله هستید؟
بله، حتما. این از حقوق ماست و از طریق دفتر رهبری پیگیر ماجرا 
هســتیم تا این تصمیمات اجرائی شــوند و مردم نتیجه آن را به طور 
ملمــوس ببینند. البته با وجــود همه اتفاق های بزرگــی که بعد از 
انقلاب در سیستان و بلوچســتان افتاده است اما رهبری تعبیری دارند 
که راه های نرفته در سیستان و بلوچستان بسیار بیشتر از راه های رفته 
است. عمق عقب ماندگی ها و محرومیت ها ریشه در تاریخ دارد و حتی 
در برخی حوزه ها بسیار تکان دهنده است. شاید عمق محرومیت ها و 
برخی سوءمدیریت های دســتگاه های اجرائی بر انباشته شدن خشم 
مردم که در برخی مقاطع خودش را بروز می دهد، تأثیر داشته باشد. 
نمی توان منکر این چالش ها بود، اما آنچه مهم اســت این است که 
مردم ما به خوبی می دانند هرگز دشمنان دلی برای  آنها نمی سوزانند. 
ما نیاز به اشــک تمساح دشمنان نداریم؛ چرا که آنها هرگز دنبال حل 
مشکلات و چالش های استان سیستان و بلوچستان نیستند. چاره کار، 
ارجاع مســئله به نهادهای قانونی درون ساختار حاکمیت است که 

می توانند چالش های استان را کاهش دهند.
 کلام و نکته آخــری را که می خواهید در این گفت وگو مطرح کنید،   .

بفرمایید؟
در حوزه سیاســت های فرهنگی باید تجدیدنظر اساســی داشته 
باشیم. وقتی بزرگ ترین چالش ها را موضوع معیشتی و کاهش سرانه 
مصرف گوشت می دانیم، در چنین شرایطی مردم توقع دارند مسئولان 
واقع بینانــه به موضوعــات نگاه کنند و به حل مشــکلات اقتصادی 
بپردازند. بااین حال، گویا برخی تعمدی در عصبانی کردن مردم دارند. 
حجاب یک امر و حکم الهی اســت و هیچ مسلمانی این حکم را زیر 
سؤال نمی برد، اما سؤال اینجاست با روش هایی که تاکنون داشته ایم 
آیا توانســته ایم جامعه را برای رعایت صحیــح حجاب اقناع کنیم؟ 
علاوه بر آن، بســیاری از نهادهای فرهنگــی  که اعتبار کلانی دریافت 
می کنند، باید پاسخ گو باشــند که چرا نتوانسته اند در خصوص تبیین 
فلســفه حجاب کاری کنند؟ این در حالی اســت که حجاب و عفاف 
دو مقوله متفاوت هستند و عفیف بودن زن ایرانی فارغ از نوع پوشش 
آنهــا هرگز نباید مورد خدشــه صاحبان تریبون قرار گیــرد.   بنابراین 
اصلاح برخی سیاســت های فرهنگی امری انکارناپذیر است و تا نیاز 
نســل جدید را نشناســیم و نحوه گفت وگو با نسل جدید را نیاموزیم، 
بــا این روش هــا راه به جایی نمی بریم. در آخر هــم تأکید می کنم با 
این برخوردی که برخی مســئولان در حوزه فرهنگی دارند، این خلأ و 
گسلی که با نسل جدید ایجاد شده است، روزبه روز عمیق تر می شود 

و باید برای آن فکری کرد.

معین الدین سعیدی، رئیس مجمع نمایندگان استان سیستان وبلوچستان و نماینده مردم چابهار در گفت وگو با «شرق»

سقوط ارزش ریال اعتماد به نفس جامعه را می گیرد
مردم سیستان وبلوچستان تجزیه طلب نیستند، آدرس غلط ندهید

معصومه معظمی: چند سالی است که به دلیل فشارهای تحریمی و سوءمدیریت بخشی از مدیران اجرائی، کشور از نظر اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی دچار نوساناتی شده که در برخی مواقع به بحران نزدیک است. سیاست هایی که با دوری از توصیه های منتفعان تحریم، در نحوه تعامل با دنیا 
و توافق برجام و برقراری مراودات دیپلماتیک هم زمان با کشورهای همسایه، غرب و در عین حال شرق می توان آن را بهبود بخشید؛ تا به واسطه آن جامعه را از فشار مضاعف اقتصادی و کشور را از مشکلات نجات داد. اما برخی با بی سلیقگی همچنان بر طبل اختلاف می کوبند و با نسخه های 
نه چندان به روز خود، سعی در دوقطبی سازی جامعه دارند؛   بنابراین سالی که گذشت از نظر اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی نه تنها برای جامعه بلکه برای نظام نیز سال پرچالشی بود، چراکه دولت سیزدهم به اعتقاد خودش دست به جراحی اقتصادی و حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی زد و از 
قانون مجلس مبنی بر ارائه کالابرگ الکتریکی برای کالاهای اساسی با نرخ مصوب شهریور ۱۴۰۰ استنکاف کرد. مسئله ای که منجر به رشد افسارگسیخته تورم در جامعه شد و ارز کانال ۶۰ هزار تومان را دید. اتفاقی که آثار مخربش حتی با پایین ترآمدن قیمت ارز همچنان در بازار باقی است. پس از 
این بود که مشکلات اقتصادی و معیشتی با اعتراضات اجتماعی گره خورد. در این میان وقایع زاهدان رقم خورد. علاوه بر آن، مقوله حجاب به یکی از موضوعات جدی و چالشی بدل شد و همچنان به عنوان یک امر اولویت دار و مهم ترین چالش در سال جدید مطرح است. ازاین رو با معین الدین 
ســعیدی، رئیس مجمع نمایندگان اســتان سیستان و بلوچستان و نماینده مردم چابهار در مجلس یازدهم، گفت وگویی داشتیم. این نماینده مجلس در دیدار حضوری خود از تحریریه روزنامه «شرق» از مهم ترین چالش های سالی که گذشت و چالش های سال جدید سخن گفت و درباره زوایای 
دیگر حادثه جمعه خونین زاهدان توضیحاتی داد. سعیدی از توزیع بعضا نامتناسب منابع در کشور انتقاد کرد و همچنین با اشاره به فضای اعتراضات سال ۱۴۰۱ گفت که برچسب تجزیه طلب به مردم سیستان و بلوچستان که از نظر هویت ملی-ایرانی قوی تر از مردم سایر مناطق کشور هستند 
نمی چسبد، اما برخی سعی داشتند با دادن آدرس غلط به جای حل مسئله، صورت مسئله را پاک کنند که با تدبیر رهبری و اعزام هیئت ویژه به استان، تصمیمات خوبی دراین باره گرفته شد. این نماینده مجلس همچنین در ادامه سخنان خود به تشریح مشکلات اقتصادی و ضعف عملکرد برخی 
وزرای دولت سیزدهم پرداخت و دلیل استیضاح نشدن وزرای ناکارآمد را مماشات هیئت رئیسه مجلس با دولت دانست. او در آخر هم اصلاح برخی سیاست های فرهنگی را امری اجتناب ناپذیر دانست و تأکید کرد تا نیاز نسل جدید را نشناسیم، نمی توانیم گسل و فاصله ای را که بین مسئولان و 

نسل جدید ایجاد شده، برطرف کنیم.


